
 »موقعيت مهدي«
 اولين فيلم ميلياردي اكران نوروزی

تيزر رسمي فيلم سينمايي »موقعيت مهدي« به كارگرداني 
هادي حجازي فر و تهيه كنندگي حبيب والي نژاد همزمان با 
عبور مجموع فروش آن از مرز يك ميليارد تومان منتشر شد. 
به گزارش »جوان« به نقل از مش��اور رسانه اي پروژه، همزمان 
با سالروز ش��هادت ش��هيد مهدي باكري و با ادامه اكران فيلم 
س��ينمايي »موقعيت مهدي« به كارگرداني هادي حجازي فر 
و تهيه كنندگي حبيب والي نژاد، اولين تيزر رس��مي اين فيلم 
سينمايي رونمايي ش��د. »موقعيت مهدي« اولين فيلم اكران 

نوروز۱۴۰۱ است كه به فروش يك ميلياردي رسيده است. 
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محمد حميدي مقدم 

مصطفي شاه کرمي
  گزارش

كه چند سالي است 
بر كرسي مديريت 
مركز گسترش سينماي مستند و تجربي تكيه 
زده، همزمان با انتصاب اميرحسين علم الهدي 
به عنوان مديرعامل جديد مؤسسه هنروتجربه 
س�ينماي ايرانيان اظه�ار ك�رد: واژه »هنر و 
تجربه« سرمايه س�ازمان سينمايي است و به 
كشف استعدادهاي بسياري منجر شده، پس 
مه�م اس�ت ك�ه حف�ظ و حراس�ت ش�ود. 
مدير عامل مركز گس��ترش س��ينماي مستند، 
تجربي و پويانمايي پس از معرفي اميرحس��ين 
علم الهدي به عنوان مديرعامل جديد مؤسس��ه 
هن��ر و تجرب��ه س��ينماي ايراني��ان، در رابطه 
با چگونگي تش��كيل اين مؤسس��ه مي گويد: از 
س��ال9۲ اكران فيلم هاي هن��ري و تجربي در 
مؤسسه سينمايي هنر و تجربه ايرانيان آغاز شد. 

اين طرح و ايده آن متعلق به سازمان سينمايي 
است و مؤسسه سينمايي هنر و تجربه ايرانيان، 
مجري بود. دوستان ما در »هنر و تجربه« زحمت 
زيادي كشيدند. هويتي به وجود آوردند و باعث 
شدند فيلم هاي هنري كه پشت خط اكران مانده 
بودند، روي پرده بروند. »هنر و تجربه« متعلق به 

سينماي ايران است. 
اين مدير سينمايي در ادامه مي افزايد: با آمدن 
آق��اي خزاعي به س��ازمان س��ينمايي، همواره 
صحبت از حفظ »هنر و تجرب��ه« و تداوم اكران 
فيلم هاي هن��ري و تجربي بود. مهم اس��ت كه 
اين سرمايه سينماي ايران، از بين نرود. »هنر و 
تجربه« حفظ و بيشتر حمايت خواهد شد. واژه 
»هنر و تجربه« سرمايه سازمان سينمايي است و 
به كشف استعدادهاي بسياري منجر شده، پس 
مهم است كه حفظ و حراست شود. آنچه نبايد 
لطمه بخ��ورد، تداوم نمايش اي��ن فيلم ها براي 

مخاطبان است. 
مدير عامل مركز گس��ترش س��ينماي مستند، 

تجرب��ي و پويانمايي ضم��ن تأكيد ب��ر اينكه با 
حمايت رئيس سازمان سينمايي هيچ وقفه اي در 
جريان نمايش فيلم هاي »هنر و تجربه« نخواهيم 
داشت، بيان مي كند: به سالن هاي نمايش اضافه 
خواهد شد و همچنان چرخه نمايش فيلم هاي 
مستند، كوتاه و پويانمايي هم وجود دارد، حتي 
فيلم هاي��ي ك��ه در دوگانه س��ينماي تجربي و 
بدنه هس��تند، در اين تعريف ت��ازه، راه خواهند 
يافت. مثل فيلم »پوس��ت« كه اين روزها روي 

پرده است. 
كليت كار هم��ان اس��ت، اميدواري��م ابداعات 
و نوآوري هايی ب��راي ارتقاي »هن��ر و تجربه« 
داشته باشيم. شوراي سياس��تگذاري جديدي 
زير مجموعه مركز به اين گروه اضافه مي ش��ود 
و مس��ئول مش��خصي براي آن تعيي��ن خواهد 
ش��د. فيلم ها مثل چرخه قبلي، در شورا بررسي 
و براي نمايش انتخاب مي ش��وند. فيلم هايي كه 
پروانه نمايش دارند، مثل س��ابق در اين چرخه 

قرار مي گيرند. 
وي درباره اضافه شدن »اكران حقيقت« به اين 
چرخه اظهار مي دارد: با توجه به افزايش سالن ها 
و علاقه مندي براي نمايش مويرگي توليداتمان 
در مراكز مختلف و مناطق متعدد ايران، »هنر و 
تجربه« يك ظرفيت تازه براي »اكران حقيقت« 
است. براي ما مهم است افرادي كه علاقه مند به 
ايجاد پاتوق هاي فرهنگي براي نمايش مستند 

هستند، در اجراي اين طرح به ما بپيوندند. 
حميدي مقدم با اش��اره به اينكه در شكل جديد 
»هنر و تجربه« مركز گسترش متولي برگزاري 
اين طرح است، خاطر نشان مي كند: در اين طرح 
ش��ركت هاي پخش مختلفي هم وج��ود دارند 
كه فيلم هنري توليد مي كنن��د اما آنها را اكران 
نمي كنند، اين شركت هاي فعال مي توانند وارد 
چرخه همكاري با ما شوند، ما براي هر فيلمي كه 
در جدول اكران »هن��ر و تجربه« قرار مي گيرد، 
حماي��ت تبليغاتي و اكران��ي در نظر مي گيريم، 
شوراي تسهيلات هم خواهيم داشت، هر شركت 
پخش مي تواند از اين همكاري اس��تفاده و فيلم 
را خودش اكران كند، اما به دليل قراردادي كه با 
ما دارد، از حمايت ها برخوردار شود. همچنين از 
سينماهاي »هنر و تجربه« استفاده كند، حقوق 
مادي هم متعلق به خود اوس��ت، اين يك اتفاق 
تش��ويقي اس��ت. دفاتر خصوصي كه فيلم هاي 
پرفروش و س��ينماي بدنه اكران مي كنند، بين 
آنها، آثار متفاوت و هنري هم اكران خواهند كرد، 
در اين ميان از فيلمسازان جوان حمايت و فضاي 
اكران هم متنوع مي شود. اين قوانين و قواعد به 

زودي منتشر خواهد شد. 

مدير عامل مركز گسترش سينماي مستند، تجربي و پويانمايي:

 »هنر و تجربه« كاشف استعدادهاست
و بايد حفظ شود

پيامبر اكرم)ص(: 

نگاه مهرآميز فرزند ب��ه پدر و مادر  
عبادت است.

»گزيده تحف العقول«

»شهربانو« نمايشي از نقش محوري 
مادر در خانواده 

 فيلم س��ينمايي »ش��هربانو«، درام خانوادگي، اجتماعي 
ساخته مريم بحرالعلومي است. وی س��ينماگر مستعد و 
دغدغه مند اجتماعي است كه اين فيلم را با نمايش اكران 
آنلاين در اختيار خانواده ها و سينمادوستان قرار داده است. 
»شهربانو« بعد از »پاس��يو« دومين ساخته بحرالعلومي، 
فيلمي مادرانه با مضامين اجتماعي است و داستان پرفراز 
و فرود خ��ود را در قالب زندگي يك خان��واده با محوريت 
»مادر« روايت مي كند. »ش��هربانو« درامي ش��ورانگيز و 
پراحس��اس اس��ت كه با نگاه عالمانه و آسيب شناسانه به 
مسائل، رخدادها و حوادث زندگي خانوادگي و اجتماعي 
يك مادر كه براي اثبات خود در مقام »مادر« با چالش هاي 

فراوان روبه رو است، مي پردازد. 
نگاه متعهدانه و تحليلگرانه فيلمساز به قصه تلخ و شيرين 
زندگي شهربانو، مخاطب را با اين شخصيت و فيلم همراه 
مي كند و ش��هربانو با عبور از گ��ذرگاه كاراكترهاي »زن، 
همسر، مادر و انسان«! مرزهاي انسانيت را درمي نوردد و 
در انتها به عنوان مادر، جايگاه واقعي خود را در چارچوب 
مناسبات خانوادگي تثبيت مي كند. پردازش تند و عريان و 
واقع گراي »شهربانو« و تصوير و نمايش ويژگي هاي مثبت 
و منفي او، اين شخصيت و داستان زندگي اش را باورپذير 
ساخته است. در اين توفيق، نقش پژوهش، داستان پردازي، 
قوام نسبي ساختار دراماتيك متن، كاراكترسازي، بازي و 
كارگرداني خوب، پررنگ است. در فيلم »شهربانو« آنچه 
از شهربانو ارائه مي ش��ود، ش��خصيتي ضدقهرمان است 
كه از مس��ير خاكس��تري زندگي مي  گذرد و به قهرماني 
دوست داشتني تبديل مي  ش��ود. تغيير شهربانو در فيلم، 
سطحي و كليشه اي نيس��ت و تماش��اگر تحول او را باور 

مي كند و اين امتيازي براي فيلم است. 
مادرانه بحرالعلوم��ي به دليل مضامين آش��نا و ملموس، 
فيلمنامه جم��ع و جور، بازي ه��اي خ��وب و كارگرداني 
هوش��مندانه از پرده س��ينما و قاب تصوير، راهي دنياي 
انديشه و احساس مخاطب در خانه ها مي شود و بيننده را 

با خود همسو مي كند. 
»شهربانو« فيلمي هنرمندانه درباره زنان و مادران در دوران 
مردسالاري حاكم و ش��رايط اجتماعي آقايي سرمايه در 
ايران امروز است. اين فيلم از منظر محتوا، شخصيت سازي 
و كارگرداني و ساختار هنري از فيلم »پاسيو« جلوتر است 
و مريم بحرالعلومي را به عنوان كارگردان در پله اي بالاتر 
و در كنار س��ينماگران متعه��د اجتماعي ق��رار مي دهد. 
شهربانو، بانوي موفق شهر قصه ها و غصه ها و قهرمان پيروز 

چالش هاي خانوادگي و اجتماعي است. 

جبارآذين        يادداشت

معاون گردش�گري وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري 
و صنايع دس�تي مي گويد پس از لغ�و محدوديت صدور 
روادي�د از ابت�داي آب�ان ت�ا ٢٠ اس�فند، يك ميلي�ون 
و ٢٠٠ه�زار گردش�گر خارج�ي وارد اي�ران ش�دند. 
علي اصغ��ر ش��البافيان، مع��اون گردش��گري وزارت 
ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي روز گذشته در 
نشست س��فرهاي نوروزي و فرصت هاي پيش روی صنعت 
گردشگري گفت: ابتداي آبان ماه محدوديت صدور رواديد 
براي گردشگران خارجي لغو و مرزهاي گردشگري گشوده 
شد و از ابتداي آبان تا ۲۰ اس��فند، يك ميليون و ۲۰۰هزار 
گردشگر خارجي وارد ايران شدند. برنامه هاي ستاد خدمات 
سفر نوروزي بعد از شهريور ماه و با توجه به كاهش دغدغه ها 

و همچنين بازگش��ايي مرزها و آغاز صدور رواديد از آبان در 
دستور كار قرار گرفت. 

معاون گردش��گري ادام��ه داد: موضوع بيم��اري غيرقابل 
پيش بيني بود و به دلايل مختلف نبايد ترغيب به سفر انجام 
مي شد، از طرفي هم بايد آمادگي لازم ايجاد مي شد، در حالي 
كه تصور به ترغيب سفر هم در كشور شكل نگيرد. از آبان ماه 
ستادهاي سفر تشكيل و قرار شد در سطح استان و شهرستان 
ستادها فعال شوند. وي خاطر نشان كرد: عمده گردشگران 
خارجي بيشتر از كش��ورهاي همس��ايه بوده اما با توجه به 
كاهش دغدغه هاي كرونا، پيش بيني مي شود در فصل هاي 
پيش رو از بازار كشورهاي غيرهمسايه  گردشگر داشته باشيم، 

البته بايد مسيرها و مقصدهاي جديد هم طراحي شود.  

معاون گردشگري وزارت ميراث  فرهنگي خبر داد

ورود يك ميليون و ٢٠٠هزار گردشگر خارجي در 5ماه به كشور

گفت وگوي »جوان« با سازنده مستند ملتهب »خونريزي«

 »خونريزي« تلنگر به كساني است كه فرهنگ امريكايي را 
براي ايران تجويز مي كنند

    نسرين بختياري
»حوزه هنري« همزمان با روزهاي پاياني س�ال، 
اكران مستندی خاص را آغاز كرده است. مستند 
»خونريزي« كه در همين هفته مراس�م رونمايي 
آن انجام شده است، به كارگرداني و تهيه كنندگي 
محمد خوشدل فر، محصولي از سفيرفيلم است. 
اي�ن مس�تند موض�وع ملته�ب س�قط جنين و 
قانوني ش�دن آن را در امري�كا پيگيري مي كند و 
تبعات قانوني، خانوادگي و بهداشتي آن را بررسي 
كرده اس�ت. خوش�دل فر در گفت وگو با »جوان« 
ب�ه علت س�اخت »خونري�زي« پرداخته اس�ت. 
چه شد براي ساخت مستند، سراغ چنين 

موضوعي رفتيد؟
خيلي وقت بود روي موضوع خانواده در غرب تحقيق 
مي كرديم و در اين جريان متوجه شديم اتفاق بزرگي 
مانند انقلاب جنسي در آن به وقوع پيوسته و در حال 
مطالعه روي تبعات آن بوديم كه بعد از آن چه اتفاقي 
افتاد و چطور جامع��ه را تغيير داد ك��ه يك موضوع 
درباره چگونگي جريان سقط جنين در امريكا توجه 
ما را به خود جلب كرد و ايده ساخت »خونريزي« و 
مجموعه »ليبيدو« ش��كل گرفت. آزاد شدن قانون 
س��قط در امريكا يكي از نتايج انقلاب جنسي بود كه 
موجب تغيير در نگرش و سبك زندگي اروپايي ها شد، 
بنابراين يكي از مجموعه مس��تندهاي ما به موضوع 

سقط جنين مي پردازد. 
 تحقي�ق و پژوهش مس�تند »خونريزي« 

چقدر طول كشيد؟
از پژوهش تا س��اخت به طور كلي ش��ش ماه طول 
كش��يد كه دو ماه آن به طور ج��دي پژوهش انجام 
شد. اگرچه ما اين اطلاعات را در فرآيند تدوين به روز 
مي كرديم، البته از قبل هم نمي دانس��تم قرار است 

چه اتفاقي بيفتد و من همراه با ساخت اين مستند، 
لحظه به لحظه پخته تر  ش��دم و نگاه جديدي در من 

شكل گرفت كه سازمان يافته تر شد. 
علت انتخاب مستند به ش�كل آرشيوي 

چه بود؟
در بخش عم��ده اي، ناگزير به اس��تفاده از مس��تند 
آرشيوي شديم، يعني ما هم دوست داشتيم، اگر قرار 
بر ساخت فيلم از اتفاقات جامعه امريكاست، خودمان 
به طور حضوري تصويربرداري كنيم و در بخش هايي 
با مطلعان و كارشناسان امريكايي صحبت كنيم، اما 
چون به لحاظ سرمايه و تحريم امكان سفر نبود، اين 
قالب را انتخاب كرديم و هنوز جاي بعضي چيزهايي 
كه مي توانستم با توليد به كار اضافه كنم، خالي است، 
بنابراين س��عي كرديم قصه ها را در بس��تر تاريخي 

روايت كنيم و كل مستند آرشيوي شد. 
چه مش�كلاتي براي دسترسي به مستند 

آرشيوي بر سر راه شما قرار داشت؟

قبلًا تصور مي كردم س��اختن مستند آرشيوي ساده 
است و اين  آرش��يوها به راحتي به دست مي آيد، اما 
پيدا كردن و ساختن مستند آرشيوي هم به دليل در 
دسترس نبودن بعضي تصاوير چندان آسان نيست. 
در عين حال، مستندهاي آرش��يوي در سراسر دنيا 
جزو كارهاي پربيننده و اثرگذار است و فكر مي كنم 
خلأ آن با اس��تفاده از اينترنت و دسترسي بيشتر به 
اين نوع مس��تندها در حال پر شدن اس��ت. به طور 
كلي، دسترس��ي به آرش��يو خوب و خالي از لوگوی 
باكيفيت ب��راي ما مقدور نيس��ت، چون به ش��دت 
گران است و راهي براي تبادل با خارج از كشور براي 
دريافت تصاوير هم وجود ندارد. علاوه بر اين، نگرش 
خارجي ها نسبت به انقلاب جنسي با ما متفاوت است 
و به ش��يوه اي در رس��انه هاي آنها منعكس مي شود 
كه بيش��تر اين قضيه را تأييد مي كن��د و انتقادات و 
نظريه هاي چالش��ي چندان در رس��انه هاي آنها راه 

باز نمي كند. 

فكر مي كنيد اهمي�ت پرداختن به چنين 
موضوع�ي از زاويه نگاه مخاط�ب ايراني 

چيست؟ 
بعضي مسائلي كه در اين مس��تند به آن اشاره شده، 
مشابهت زيادي در فرهنگ امريكايي و ايراني داشت و 
اخيراً گزاره هاي آن در جامعه ايراني مشاهده مي شود، 
بنابراين به نظرم بد نيست ما به مسيري كه يك بار در 
كشور ديگري طي شده است و همچنين تبعات آن 
نگاه كنيم. درست است اين كار در بستر امريكا روايت 
مي شود، اما ما براي ايران فيلم مي سازيم و اميدوارم 

مردم چيزي را ببينند كه دنبال آن هستند. 
چه بازخوردهايي بعد از تماش�اي فيلم از 

مخاطب دريافت كرديد؟
موضوع سقط چيزي نيس��ت كه افراد نسبت به آن 
بي تفاوت و ممتنع باشند، بنابراين كل واكنش ها يا 
مثبت يا منفي بوده اس��ت. اكثر بازخوردهايي كه از 
مخاطبان مشاهده كردم، حول محتواي فيلم بوده، 

نه مسائل فني. 
 براي اكران عمومي مستند، تغييراتي در 

آن ايجاد شده است؟
فرآيند مجوز گرفت��ن اين فيلم حدود ش��ش ماه تا 
زمان شكل گيري شوراي پروانه نمايش طول كشيد 
و فكر مي كنم فق��ط مربوط به فيلم ما نب��ود بلكه با 
تغيير دولت اين انتظار براي همه فيلم ها طولاني تر 
ش��د و اكران فيلم هم حدود دو بار ب��ه تعويق افتاد. 
در محتواي فيلم تغييرات خاصي نداش��تيم و سعي 
كرديم با حداقل تغيير، آن را براي اكران آماده كنيم. 
به  هر حال، نه مي توانس��تيم زياد فيلم را سانس��ور 
كنيم و نه اينكه مطابق اس��تانداردهاي امريكا فيلم 
بس��ازيم، بنابراين تلاش كرديم تعادل را در ساخت 

فيلم رعايت كنيم.


